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TŘEBOVICKÝ KAPRTŘEBOVICKÝ KAPRTŘEBOVICKÝ KAPR
DNE 20. ŘÍJNA 2023 BYLA SLAVNOSTNĚ PŘESTŘIŽENA PÁSKA 
PŘI OTEVŘENÍ NOVÉ SPORTOVNÍ HALY V TŘEBOVICÍCH

Vážení spoluobčané,
po dlouhých měsících výstavby a po mnoha jednáních byla dne 

20. října 2023 slavnostně přestřižena páska při otevření nové spor-
tovní haly v Třebovicích.

Velkorysý prostor sportovní haly přivítal při slavnostním otevře-
ní velký počet návštěvníků nejen z Třebovic. Mezi pozvanými byli 
zástupci magistrátu, realizační fi rmy, starostové okolních obvodů, 
sponzoři a další hosté.

Po slavnostním otevření mohli všichni přítomní zhlédnout in-
teriér haly včetně zázemí. V zasedací místnosti běžela prezenta-
ce fotografi í ze stavby haly. Pro návštěvníky bylo jistě zajíma-
vé sledovat, jak nová dominanta naší obce vznikala. Díky našim 
sponzorům jsme mohli všem, kteří na slavnostní otevření přišli, 
nabídnout bohaté pohoštění. Pro děti byly připraveny upomínko-
vé předměty, ale také populární malování na obličej. Velké podě-

kování za podporu patří stavební skupině HSF System a.s., Ob-
chodnímu centru Galerie Tesco, fi rmám PIKANT Ostrava, s.r.o., 
PEKÁRNA HRUŠKA spol. s r.o., JM20 s.r.o. a PORFIX CZ a.s. 
Součástí akce bylo ukázkové vystoupení oddílu moderní gymnas-
tiky TJ Sokol Třebovice. Závěrečnou tečkou slavnostního ote-
vření byl večerní volejbalový zápas mužů mezi domácím týmem 
Blue Volley Ostrava a hostujícím týmem VK Ostrava.

Sportovní hala je tedy otevřena a nyní již slouží ke svému úče-
lu. Ale práce s ní související zdaleka nekončí. Nyní, jak jsme slíbili, 
budeme především hledat možnosti vybudování dalších parkova-
cích míst, například v okolí fotbalového hřiště.

V životě našeho městského obvodu je provoz nového sportoviš-
tě bezpochyby významným prvkem. Věřím, že nová sportovní hala 
bude dobře sloužit všem sportovcům a divákům poskytne moderní 
zázemí.  Jiří Volný, starosta

Sportovní�hala�v�Třebovicích. Starosta�Jiří�Volný�s�ředitelem�HSF�System�a.s.�Janem�Hasíkem.
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Vážení spoluobčané, 

dostává se Vám do rukou poslední číslo 
Třebovického kapra v letošním roce.

Konec roku bývá vždy obdobím bilanco-
vání, proto mi dovolte, abych se také ohlé-
dl, jaký ten letošní rok byl pro náš městský 
obvod. Byl hektický a bohatý na událos-
ti. Snažili jsme se obec vést k cílům, kte-
ré jsme si vytýčili. Zmíním alespoň několik zásadních, které pro 
nás byly prioritou. Úspěšně jsme otevřeli novou sportovní halu 
a opravili jsme první část dětského hřiště na ulici K. H. Máchy. 
Tam budou v příštím roce práce pokračovat.

Další rozpracovanou akcí je revitalizace pozemku na uli-
ci Kozinova (bývalá zahrádkářská osada). Zapojili jsme se do 
soutěže Mladých zahradníků „Lipová ratolest 2024“, aby na 
pozemku mohla vzniknout „zelená“ odpočinková plocha.

Další nákladný projekt, který jsme odstartovali, je revitali-
zace bytového domu č. p. 5002 na ulici 5. května (mezi lid-

mi je často nazýván 
„Palárna“). Po prů-
zkumu objektu a vy-
pracování statického 
posudku jsme mu-
seli urgentně reago-
vat, protože objekt 
je v havarijním sta-
vu. Je nutná jeho cel-
ková sanace, včet-
ně zesílení stropů 
z ocelových nosní-
ků a kleneb. Bude 
nezbytná instalace 
nové hydroizolace, 
aby došlo k zameze-
ní vlhnutí budovy. 
V tomto roce již do-
šlo k vydřevení a po-
depření kritických 
úseků. Další práce, 
které budou rozdě-
leny do dvou etap, 
budou pokračovat 
v příštím roce.

Představil jsem Vám krátký výčet jen těch největších akcí. 
Za zmínku samozřejmě stojí i běžné, ale nutné úkoly, které rov-
něž pomáhají vytvářet obraz naší obce. Jedná se například o údrž-
bu zeleně, do které investujeme nemalé částky.

Jistě jste zaznamenali, že naše kulturně-sportovní komise pro 
Vás připravuje množství kulturních akcí, které mají velmi hojnou 
účast. Děkuji všem, kdo se na jejich organizaci podílejí, za jejich 
práci ve volném čase a bez nároku na odměnu.

V krátkosti bych se ještě vrátil k rozsvícení vánočního stro-
mu. Poprvé po dlouhé době nebyl rozsvícen strom u zdravot-
ního střediska, který byl dlouhá léta v adventní a vánoční době 
dominantou naší obce. Strom už svou výškou a bezpečnostními 
požadavky při strojení překračuje naše možnosti. Jeho čas se 
pomalu naplňuje, a my vážně musíme uvažovat, co s ním. Jeho 
nastrojení bylo v posledních letech logisticky a finančně velmi 
nákladnou záležitostí.  Pro rozsvícení nového stromu bylo vy-
bráno místo v našem parku naproti KD Altán. Toto rozsvícení 
bylo opět spojeno s kulturním programem, kterému předcháze-
lo také adventní tvoření v Altánu. Věřím, že nové místo pro vá-
noční strom bylo vybráno dobře a lidé budou moci jeho prohlíd-
ku spojit s návštěvou parku.

Vážení spoluobčané, dovolte, abych Vám popřál klidné a po-
hodové prožití vánočních svátků.

Do Nového roku Vám přeji hodně zdraví, rodinnou pohodu 
a úspěchy osobní i profesní. 

 � Váš�starosta�Jiří�Volný
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SLOVO STAROSTY
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SCHVÁLILO
plnění usnesení z předchozích zasedání Zastupitelstva městského 
obvodu Třebovice.
POVĚŘILO
finanční výbor Zastupitelstva městského obvodu Třebovice pro-
vedením kontroly hospodaření s majetkem a finančními prostřed-
ky městského obvodu Třebovice.
ROZHODLO
neuplatnit předkupní právo podílu ve výši jedné ideální polo-
viny ke stavbě garáže v majetku soukromého vlastníka na po-
zemku parc. č. 422/37, zastavěná plocha a nádvoří, o výměře 
20 m2 v k. ú. Třebovice ve Slezsku, obec Ostrava, v majetku 
statutárního města Ostravy svěřeného městskému obvodu Tře-
bovice.
ROZHODLO
neuplatnit předkupní právo podílu ve výši jedné ideální polovi-
ny ke stavbě garáže v majetku soukromého vlastníka na pozemku 

parc. č. 422/7, zastavěná plocha a nádvoří, o výměře 20 m2 v k. ú. 
Třebovice ve Slezsku, obec Ostrava, v majetku statutárního města 
Ostravy svěřeného městskému obvodu Třebovice.
ROZHODLO
o záměru investice městského obvodu Třebovice – Revitalizace 
bytového domu č.p. 5002 v Ostravě-Třebovicích.
ROZHODLO
o záměru investice městského obvodu Třebovice - Revitalizace ze-
leně ul. Kozinova p.č. 913 v Ostravě-Třebovicích.
POVĚŘILO
kontrolní výbor Zastupitelstva městského obvodu Třebovice pro-
vedením kontroly plnění usnesení zastupitelstva a rady městského 
obvodu a dodržování právních předpisů Úřadem městského obvo-
du Třebovice na úseku samostatné působnosti. 
SCHVÁLILO
plnění a čerpání rozpočtu městského obvodu Třebovice dle sku-
tečnosti k 30. 6. 2023. 

VYBÍRÁME Z USNESENÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTSKÉHO OBVODU

ZASTUPITELSTVO MĚSTSKÉHO OBVODU TŘEBOVICE
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TŘEBOVICKÝ KALENDÁŘ NA ROK 2024
Také tentokrát pamatoval městský obvod Třebovice na své 

občany a připravil kalendář na rok 2024. Najdete v něm sním-
ky Třebovic z ptačí perspektivy. Autorem fotografií je opět pan 
Jaroslav Spišák. 

Zveme Vás tímto k návštěvě třebovického úřadu v úřední 
dny, tj. pondělí a středa (v době 8.00 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 
hod), kdy si na podatelně úřadu v přízemí budovy radnice může-
te kalendář vyzvednout. Vzhledem k omezenému počtu výtisků 
bude vydáván 1 ks na číslo popisné rodinného domu. Nabídka 
platí do vyčerpání zásob, nejpozději do 24. ledna 2024, kdy vy-
dávání kalendářů končí. 

VIDITELNOST
MS�kraj�–�Policisté�se�zaměřili� 
na�viditelnost�chodců�a�cyklistů

V celém Moravskoslezském kraji se policisté v prvním říj-
novém týdnu ve spolupráci s dopravními policisty a členy týmu 
Besipu zaměřují na chodce a cyklisty. Hlavním tématem je VI-
DITELNOST, která je s nastávajícím podzimním obdobím sní-
žena. Dny sychravého počasí jsou častější a je proto důležité 
připomínat veřejnosti, ať už jste v pozici řidiče, školáka, cyklis-
ty nebo seniora, důležitost a význam slov „být viděn“.

Cílem zákona č. 361/2000 Sb., o provozu na pozemních komu-
nikacích, konkrétně v § 53 odst. 9, který ukládá chodci povinnost 
za snížené viditelnosti nosit reflexní prvky, je prevence vážných 
a smrtelných nehod způsobených tím, že chodec nebyl na silni-
ci dostatečně viditelný. V případě porušení této povinnosti hrozí 
pokuta v rozmezí do 2 000 Kč příkazem na místě a ve správním 
řízení od 1 500 do 2 500 Kč. To ale nemusí být všechno, vysta-
vujete se i případné povinnosti uhradit část léčebných či dalších 
nákladů vzniklých v souvislosti s dopravní nehodou.

Zákon ukládá chodci povinnost užít reflexních prvků mimo 
obec či město. Aby mohl řidič včas reagovat, měl by Vás vidět z 
dálky. Reakční doba řidiče se odhaduje na dvě sekundy, přičemž 
za tuto dobu vozidlo ujede ještě poměrně velkou vzdálenost. Oso-
bu v bílém oblečení může řidič vozidla zahlédnout na vzdálenost 

55 m, ve žlutém na vzdále-
nost 37 m, v červeném na 
vzdálenost 18 m. Při pou-
žití reflexních doplňků lze 
chodce spatřit až na vzdále-
nost 200 m, což je adekvátní 
doba na včasnou reakci řidi-
če vozidla a vyhnout se tak 
včas kolizi.

Reflexní prvky je vhod-
né umístit na pohyblivé 
části těla, ideálně na ruku 
a nohu, která je přidružená 
k vozovce. Na trhu je širo-
ké spektrum reflexních do-
plňků v podobě přívěsků, 
vest, nálepek, nášivek na oděvech, které můžeme variabilně 
kombinovat.

Cyklisté, mimo svou zákonnou povinnost mít za snížené vi-
ditelnosti rozsvícený světlomet s bílým světlem svíticím dopře-
du a zadním světlem červené barvy, mohou svou bezpečnost 
navíc zvýšit doplněním reflexních prvků umístěných na oděvu, 
obuvi nebo samotném kole. 

V rámci preventivního opatření si účastníci silničního provo-
zu od policistů odnesli reflexní pásky.
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KULTURNÍ RUBRIKA

Vážení spoluobčané, milí příznivci kultury a sportu ve Třebovi-
cích, je nám velkou ctí, že ve Třebovickém kaprovi můžeme pravi-
delně informovat o našich aktivitách a akcích a současně vás pozvat 
na ty nadcházející. Ani tentokrát to nebude jiné.

Chce se nám napsat, do roka a do dne si pojďme říci, jaký ten 
náš společný rok byl. Tolik jsme si toho spolu užili. Už víme, co vás 
baví, na co se těšíte, a kde ještě můžeme přidat. 

V našem programu na příští rok nebudou ani nadále chybět Čaje 
o páté, deskové hry nejen pro děti a hlavně procházky a toulky his-
torií Třebovic a okolím.

Při zajímavé říjnové akci "Když staletí letí: Dějiny Třebovic" 
byl k nahlédnutí deník Marie Stony, jehož fotografii zde vidíte. 
Vyprávění pana Petra Lexy Přendíka bylo strhující a my věříme, 
že se toho dozvíme ještě mnohem více.

Velkou radost nám udělaly 
děti a jejich Martinské lucer-
ničky. Přišlo takové množství 
dětí, že po stovce jsme už pře-
stali počítat. Průvod zářících 
lucerniček  Třebovickým par-
kem byl také úžasný. A to ne-
mluvíme o pokladu. Však si 
děti jeho nalezení musely za-
sloužit. Jen splnění pěti úkolů 
bylo cestou k pokladu.

První ročník vánočního 
tvoření se minulý rok konal 
v budově hasičské zbrojnice. 
Měl takový úspěch, že pro vel-

ký zájem a novou koncepci vánočního programu jsme se rozhodli 
uspořádat druhý ročník v kulturním domě Altán. A jak se ukázalo, 
i ten nám byl malý. Sešli jsme se v hojném počtu, každý z návštěv-
níků měl možnost si vyrobit vánoční výzdobu. Děti tvořily ozdobné 
skleničky, vánoční ozdoby a sněhuláky. Dospělí se zaměřili na tvor-
bu adventních věnců, svícnů, ozdob a vánočních dekorací. Podrob-
nou reportáž připravujeme do dalšího vydání Třebovického kapra.

Spolu s vánočním tvořením jsme rozsvítili vánoční strom, popr-
vé ve Třebovickém parku a opět za krásného vystoupení folklórní-
ho souboru Heleny Salichové. Velkou radost na závěr dětem uděla-
la mikulášská nadílka. Při této příležitosti bychom rádi poděkovali 
Janě Andrlové, která vyrobila všechny kostýmy včetně Mikuláše 
a andělů. Děkujeme velice za její zlaté ručičky, máme tak vlastní 
kostýmy pro všechny další roky.

Velmi nás těší velký zájem veřejnosti a už teď připravujeme 
kulturní program pro rok 2024. Sledujte nás na facebookových 
stránkách městského obvodu Třebovice nebo na vývěskách. Rádi 
přivítáme pomoc mladých maminek, které nám pomohou s pro-
gramem pro děti a aktivních seniorů, kteří nejlépe vědí, co by jim 
udělalo radost.

Přejeme vám krásné prožití vánočních svátků ve zdraví a lásce. 
Do nového roku přejeme jen dobré zdraví, optimismus a každoden-
ní potěšení z věcí kolem nás. Děkujeme Úřadu městského obvo-
du Třebovice, panu starostovi i Radě městského obvodu Třebovice 
za finanční podporu a pomoc při přípravě našich akcí. Bez jejich 
podpory bychom nemohli některé akce uskutečnit. 

Na závěr ještě přidáváme informace o tom, na co se můžete 
v  prvním čtvrtletí roku 2024 těšit:

Brzy na viděnou, PF 2024 
Kulturně sportovní komise Třebovice

KULTURNĚ SPORTOVNÍ KOMISE 

13. ledna 2024
 KD Altán 17.00 hodin Čaj o páté s překvapením
3. února 2024
    KD Altán 17.00 hodin Beseda o historii Třebovic II
17. února 2024
 KD Altán 15.00 hodin   Deskové hry nejen pro děti
23. března 2024 
 KD Altán Velikonoční tvoření, výroba jarní výzdoby, 

pletení pomlázky
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OHLÉDNUTÍ 
ZA PODZIMNÍM 
KONCERTEM

Ve středu 18. října se v Al-
tánu uskutečnil koncert sopra-
nistky Barbory Čechové, která 
za doprovodu klavíristky Reginy 
Bednáříkové představila zajíma-
vý a různorodý program od písní 
z Divotvorného hrnce až po oper-
ní árie. Skvěle je doplnila houslist-
ka Daniela Grygarová, která zařa-
dila efektní "ptačí" písně, imitující 
např. zpěv kanárka. Vhodně zvo-
leným bodem koncertu byl určitě 
i krásný židovský cyklus milost-
ných písní, který ztvárnily uměl-
kyně společně. Publikum je oceni-
lo dlouhotrvajícím potleskem. 

Již devatenáct let se v druhé polovině září scházíme v Třebovic-
kém parku, abychom se setkali se svými přáteli, kamarády, rodinou 
za doprovodu muziky, zpěvu a tance. Letos k nám bylo počasí velmi 
vstřícné a jak se říká – skvělé počasí, polovina úspěchu zajištěna. Ale, 
když se tak ohlédnu za posledními ročníky, úspěch byl vlastně vždyc-
ky, i když nám mrholilo, bylo chladno, protože diváci přišli a nás po-
řadatele, a hlavně účinkující, potěšili svojí účastí a potleskem. 

Dovolím si udělat krátkou rekapitulaci všech účinkujících na le-
tošním 19. ročníku slavnosti: v pátek zahájila slavnost kapela Folk 
Team, po ní vystoupil Tomáš Kočko a ORCHESTR, inspirativní 
byl koncert v podání RukyNaDudy, během zvukové přípravy dal-
šího interpreta zahrála v parku ostravská kapela Tygrasz a závěr 
patřil Anetě Langerové. V sobotu nás potěšili naši malí folklorní 
tanečníci v pořadu „Jak to tehdy bylo“, stálice na Třebovickém ko-
láči kapela BG Styl nesměla chybět, následoval pořad dospělých 
ostravských folklorních souborů „Folklor, to, co máme rádi“ a sly-
šeli jsme i nezapomenutelné písně Zuzany Navarové v podání ka-

pely NEREZ a LUCIA. Excelentní výkony tanečníků a muzikan-
tů Slovenského ľudového umeleckého kolektívu (SĽUK) zvedaly 
diváky ze židlí. Nedělní mše svatá je vždy příjemným zklidněním 
a poděkováním za vše, co máme a dostáváme.  Po obědové pauze, 
kterou vyplnila cimbálová muzika Čelaď, se celý park roztancoval 
v rytmu písní Michala Horáka. S cimbálovou muzikou Lipka jsme 
došli „Z Ostravy až na Horňácko“ a závěrečnou TEČKOU bylo vy-
stoupení Bratří Ebenů. V celém areálu parku se po všechny tři dny 
konal bohatý program: pro děti byla opět připravena divadla, která 
s chutí sledovali i dospělí; dobové ležení šermířů s kovářským a ru-
kodělným uměním; práci s bičem, lasem a kolty předvedli „kovbo-
jové“ z western clubu; zastavit jste se mohli u deskových her, při 
vystoupení Krasnických děvuch, nejmenší děti se pobalily v dět-
ských koutcích s malováním a tvořivými dílnami, nechyběly ukáz-
ky dravců a MiniZOO Skalka.  

A co je vlastně hlavní náplní a cílem koláče? No přece to, že je 
dobrý, každý si na něm pochutná a hlavně je to dobrota, kterou 
můžeme pak rozdávat dál. Přejeme nám všem, ať se náplň koláče 
podaří předávat druhým. 

KULTURNÍ RUBRIKA

KAŽDÝ KOLÁČ JE DOBROTA
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Drazí třebovičtí občané, 
rok se s rokem sešel a tak Vás chci opět pozvat na vánoční pro-

gram do našeho kostela. Letos prožíváme nejkratší možný advent, 
takže 4. adventní neděle je zároveň Štědrým dnem. Z toho důvodu 
nebude odpolední bohoslužba pro děti s rozdáváním betlémského 
světla. To bude možné vyzvednout si po dopoledních mších, které 
začínají jako každou neděli v 7:30 a 9:30. „Půlnoční mše“ bude 
jako obvykle ve 22:00. K návštěvě betléma bude kostel otevřen 
25. i 26. prosince od dopoledních mší až do 18:00. 

Živý betlém bude ve středu 27. prosince - sejdeme se v 16:00 u 
vstupu do Třebovického parku. Výtěžek z pokladničky u betléma 
v kostele i z živého betléma letos darujeme společenství VSTAŇ 
A CHOĎ, které se věnuje lidem na vozíčku a v současnosti shá-
ní peníze na auto, které by vozíčkářům výrazně pomohlo. Více je 
možné se dozvědět na jejich stránkách www.vstanachod.cz.

Koledníky charitní Tříkrálové sbírky můžete očekávat v sobo-
tu 6. ledna.

O loňských Vánocích v kostele chyběl náš svatostánek. Ten už je 
spolu s menzou a dvěma klečícími anděly zrestaurován, nicméně do 
kněžiště jsme ho nevraceli, neboť po srpnové pouti se na jeho místě 
stavělo lešení v souvislosti s restaurováním retabula hlavního oltáře. 
Za tajemným slovem „retabulum“ se skrývá vše, co je na čelní stěně 
kostela, tedy dřevěná architektura s imitací mramoru, zlacené dřevo-
řezby, dřevořezby oblaků, soubor soch andělů, andílků a andělíčků, 
plastiky soch sedícího Ježíše Krista, Boha Otce, holubice, sv. Jáchy-
ma, sv. Anny a samozřejmě skvost našeho kostela - socha Panny Ma-
rie s Ježíškem, jejíž vznik je datován do poloviny 16. století. 

Vše, co se dalo odvézt, restaurátoři odvezli. O letošních Váno-
cích proto bude možné vidět kostel v tak vykuchaném stavu, jak 
už ho snad dlouhou dobu neuvidíme. Na prázdnou stěnu retabula 
jsme dočasně umístili obraz Nanebevzetí Marie, který tam visel 
na počátku 20. století. O příštích Vánocích by svatostánek i reta-
bulum se všemi kudrlinkami měl zářit v plné kráse. Děkuji všem, 
kteří na restaurování finančně přispívají, ať už v kostelních sbír-
kách na opravy nebo mimo ně. 

Přeji nám, aby vánoční čas přispěl k restaurování našich srd-
cí i vztahů.
� Karel�Rechtenberg,�farář�
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DOSLOVNÝ PŘEPIS RUKOPISU 
JEHO VZPOMÍNEK  
NA I. SVĚTOVOU VÁLKU
Jak�jsem�prožil�I.�světovou�válku
Jako�školak�začal�jsem�proživat�I.�světovou�válku.�Začalo�to�

objevenim�se�na�obloze�vlasatice�(�komety�r.�1912-1913?).�Svi-
tila�celou�řadu�dni,�dosti�nízko,�takže�ji�bylo�dobře�vidět.�Starší�
občané�prorokovali,�že�je�to�znamení�na�válku.�My�děti�jsme�se�
ji�trochu�bali.�Já�sám�jsem�v�r.�1913�přestoupil�na�měšťanskou�
školu�ve�Svinově�a.t.d.
Pak�přišel�r.�1914.�spachan�atentat�na�následníka�trůnu�Fer-

dinanda�v�Sarajevě.�V�nás�školacich�propukla�veliká�zvědavost,�
takže�jsme�začli�míti�zájem�o�noviny�a�nastavovali�uši�co�se�kde�
povídá.�Pak�přišel�den�vyhlášení�mobilizace.
V�obci�nastal�veliký�rozruch,�strach�,�pláč�a�odchod�řady�spo-

luobčanů� do� války.� Vzpomínám� na� scenu� doma,� otec� si� zbalil�
baťoch�a�chystal�se�k�odchodu.�Matka�plakala�a�lomila�rukama.�
Otce� to� dojalo,� praštil� baťochem�do� kouta� a� zůstal� doma.�Na�
druhý�den�odešel�normalně�do�práce.�Byl�zaměstnan�na�jámě�Ig-
nat�v�Mar.Horách.�A�udělal�dobře,�byl�reklamován,�což�značilo,�
že�nemusí�rukovat�a�zůstal�celou�válku�doma.
Většina� našich� občanů� narukovala� do� kasáren� v� Opavě.�

Po�kratším�výcviku�odjížděli�na�ruskou�frontu�do�Haliče.�Jedna�
taková�marška�byla�vypravená�a�šla�z�Opavy�pěšky�do�Přívozu�

na�vlak.
My�kluci�když�jsme�se�to�dověděli�tak�jsme�jim�běželi�ke�kří-

ži�naproti.�Zastihli�jsme�je�v�dulku�u�kříže.�Vojáci�pochodovali�
ze�zpěvem�a�šlo�v�maršce�hodně�Třebovjáků.

Já�jsem�si�vzal�dvě�pušky,�na�každé�rameno�jednu�a�to�od�p.�na-
dučitele�Gelnara�a�křesníčka�Eduarda�Prokopa.�Nes� jsem� je�až�
před�nádraži�do�Přívozu,�odkud�mně�poslali�domu,�šel�jsem�domu�
pěšky.�Vzpominám�si�na�celou�řadu�pisniček,�které�v�pochodu�spí-
vali,�jako�Jede�sedlak�do�mlyna,�Má�roztomilá�Baruško,�Já�jsem�
malý�mysliveček�a.t.d.�S�těchto�odešlých�občanů�se�čast�po�kratší�
době�vrátila�domu��byli�reklamováni�závody�neb�obcemi.
Tak� se�po� roce� vratil�Eduard�Prokop,�Tomaš�Gelnar�a�dal-

ší.�Ostatní�válčili�dále,�nové�ročníky�rukovaly�a�celá�řada�jich�
padla,�jak�jsou�uvedeni�na�pomníku.�Pak�nastala�čtyřleta�kalva-
rie.�Přicházely�zprávy�o�padlých,�raněných�a�nezvěstných.�Plni-
ly�se�nemocnice�a�školy,�bylo�vidět�mnoho�všelijakých�mrzaků.�
Začatkem�r.�1916�nastal�v�zasobování�citelný�nedostatek,�jak�

v�jídle,�tak�ošaceni.
Závody�si� začly�zřizovat�prodejny�každy�pro�své�dělníky.�Já�

sám�jsem�chodil�pro�nákup�až�do�Mar.Hor�do�závodní� tržnice.�
Chodival�jsem�pěšky�buď�přes�Novou�Ves�neb�přes�Odru�na�pře-
voz.�V�roku�1917-1918�nastal�všeho�veliky�nedostatek.�Jak�v�jíd-
le� tak�v�ošaceni,�objevily� se�dřeváky,� sandale,�obleky�s�kopřiv�
i�papiru.
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STŘÍPKY Z HISTORIE
Milí spoluobčané, přikládám ještě jednu vzpomínku p. Eduarda Pražáka, věnovanou mi jeho manželkou p. Andělou Pražákovou.
 Alexander Andrle
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Cele� houfy� Ostravaku,� i� my,� jsme� chodili� shánět� živobyti�
po�vesnicích.�Ja�jsem�byl�sam�párkrát�u�sedlaku�v�Děhylově�shá-
nět�brambory�a�v�Ilešovicích�ve�mlýně�na�mouku.
Nastalo�keťasování�a�jiné�nešvary.�Pekl�se�chleba�s�kukuřič-

né�mouky�a�vařila�se�kukuřična�polenta.�Chleba�se�po�vytahnutí�
s�pece�rozsypal�na�mnoho�dílu�a�byl�velice�hořky.�Vařily�se�i�kva-
ky�(tuřin)�a�jiné�speciality�pro�hlad,�který�nastoupil�v�celé�říši.�
Vojaci�chodili�po�vesnicích�zbírali�po�zahradách�suché�kopřivy�
na�výrobu�textilů!�O�našem�zahraničním�odboji�jsem�věděl�s�úst-
ního�podání,�s�ilegalní�činosti�spolku�„Havliček“.�Zbytek�členů�
kteří�v�obci�zůstali�se�scházel�u�p.Mikulaše�Kaštovskeho�a�nás�
mladých�přibirali�do�kroužku.
Pan�Kaštovsky�uvolnil�k� těmto�schůzkam�jednu�světnici�kde�

se�pořadaly�různe�besedy,�debaty,�hry� i�hypnose�a�spiritismus.�
Byvalo�nas�tam�často�nacpano�až�moc.�Debatovali�jsme�a�naších�
legiích�jak�v�Rusku,�Francii�a�Italii.�Po�celou�válku�jsem�bydlel�
v�Třebovicích.

V�roce�1916�jsem�vyšel�ze�školy�a�nastoupil�do�práce�v�rou-
rovně�ve�Svinově�germanizačním�to�podniku.
Vzpomínka�na�celou�měšťanku�ve�Svinově.�V�prvním�roce�nas�

vyučovali� učitele� Jandasek,� Straka� a� Pokluda� do� naboženství�
dochazel�pater�až�z�Poruby.�V�druhém�ročníku�zůstal�již�p.ředi-
tel�Jandasek�sam�a�ved�všechny�3.třídy.�Oba�učitele�museli�na-
rukovat�až�na�německé�škole�byl�učitelů�plný�počet.
Po�celou�válku� jsem�pracoval�v�rourovně�a� to�po�12�hodin.�

Ještě� byla� pracovní� doba� 12� hodin� až� do� konce� války,� a� pro-
žil�celou�řadu�udalosti.�V�zavodě�nastoupilo�vojenské�komando�
a�postaveny�cely�na�zavírání�dělníků.�Byli�tam�provinilci�vodě-
ní�po�směně.
Zůčastnil�jsem�se�táboru�na�Seném�trhu�a�pak�na�hlavním�na-

městi�v�Ostravě.�V�Ostravě�na�naměstí�nás�rozhaněli�maďaršti�
honvedi,�byla�to�velika�vřava.
Pak�přišel�22.října�tábor�na�„Ostré�hůrce“�na�který�mně�mat-

ka�ze�strachu�nepustila.
O�našem�osvobození� jsem�se�dověděl�u�práce�v� závodě�kde�

jsme�prožili�velikou�radost.
28.�říjen�jsem�prožil�oslavou�a�lampionovým�průvodem�s�pra-

pory�po�obci� a� dovolili� jsme� si� pochodovat� přes� zámek� veliké�
germanky�Marie�Stony!

VÝZNAMNÉ VÝROČÍ ZALOŽENÍ SPOLKU SPORTOVNÍHO RYBÁŘSTVÍ 
Sportovní rybolov má v Třebovi-

cích dlouholetou tradici, kdy první ry-
bářský spolek byl v obci založen před 
110 lety. Náplní práce rybářského spol-
ku byl chov ryb a jejich následné vy-
sazování do řeky Opavice (nyní Opa-
va), konkrétně na její první úsek, který 
se nacházel od soutoku Odry a Opavi-
ce až ke splavu v Děhylově. Chov ryb 
členové spolku uskutečňovali v přírod-
ních rybníčcích v regionu „Na Heleně“, 
které byly pozůstatkem tří známých 
rybníků obhospodařovaných místní-
mi občany. Historik, který charakteri-
zoval toto období, uvedl, že v obci se 
zdravil “rybář s rybářem...“. První ry-
bářský spolek byl podobně jako ostat-
ní spolky veřejně činný a obohacoval 
společenské dění v obci. Je velkou chy-
bou, že se o bohaté činnosti rybářské-
ho spolku nezachovaly žádné písem-
né podklady. Lze se domnívat, že jeho 
činnost skončila tehdy, kdy čistička od-
padních vod OVAK v Ostravě zahájila S�třebovickými�hasiči
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„Na Heleně“ nutnou obnovu stávající, zastaralé a značně přetíže-
né čističky odpadních vod v obci. Podnik umožnil svým zaměst-
nancům založit si rybářský kroužek. Ten rozvíjel svou činnost 
na regulovaných rybníčcích a zarybnil je. To umožnilo rybář-
skému kroužku pořádat veřejné rybářské závody, které se staly 
tradicí v době, kdy OVAK ukončil v obci svou činnost, a tím vy-
tvořil v roce 1998 možnost založit v Třebovicích nový, v pořadí 
druhý, Rybářský spolek pod jménem LAŠA. Již pětadvacet let 
úspěšně  provozuje svou činnost na od obce pronajatém, velmi 
atraktivním místě s rybníkem. Je všeobecně známo, že spolek 
aktivně spolupracuje s dalšími organizacemi, zejména s míst-
ním  „Čtyřlístkem a Domem chráněného bydlení“. Ti využíva-
jí areál k relaxačním procházkám a pořádání akce „Vítání jara 
a Pálení čarodějnic“. Velmi prospěšná je spolupráce se školní 
družinou ZŠ Porubská 832 při jejich volnočasových činnostech. 
Koncem května letošního roku se konal již čtrnáctý ročník „Ry-
bářských závodů dětí s rodiči“. Na programu jsou pravidelně vě-
domostní soutěže a různé hry. Účast je vždy velká a děti jsou 
na nich odměňovány poháry a diplomy. Velký zájem je vždy 
o kolo štěstí s lákavými cenami. Rybářský spolek Laša pořádal 
v tomto roce dva veřejné závody, jeden na jaře v dubnu a dru-
hý začátkem září. Odměnou závodníkům byli chycení více než 
půlmetroví kapři, které si odnesli domů. Mohli si zakoupit i ob-
čerstvení, jako delikatesa - smažený kapr s oblohou. Velký zá-
jem byl o kolo štěstí s možností vyhrát živého kapra. 

Po pětiletém období práce výboru došlo před rokem k volbě 
nového výboru spolku a funkce se ujali mladší členové. Před-

sedou rybářského spolku se stal Mgr. Libor Šichná-
rek, rybářským hospodářem je Pavel Prokop a po-
kladnu převzal Anton Stopa. Celý letošní program 
byl již v režii nového výboru. Ten zabezpečoval 
i údržbu celého areálu a objektu Laša konáním dvou 
pracovních brigád svých členů, tzn. 480 hodin práce 
ve prospěch této lokality. Na podzim museli řešit vel-
mi náročnou, téměř havarijní situaci, kdy bylo nutno 
vyměnit dubové desky na stavidle ,aby se zabránilo 
úniku vody . V době, kdy se zhoršilo počasí a vydat-
ně pršelo, je čekalo snižování vody v rybníku a do-
voz písku. Druhý den v sobotu za asistence místní-
ho sboru dobrovolných hasičů byl písek umístěn do 
pytlů, kterými se v rybníku vytvořil prostor s mini-
mem vody. Bylo nasazeno i čerpadlo. Skupině dob-
rovolných hasičů velel Tomáš Volný. Tato vzniklá si-
tuace byla zvládnuta profesionálně a k úniku vody 
již nedochází. Pro členy výboru rybářského spolku 
to byla velmi obětavá práce, která vyžadovala celo-
noční pobyt na Laši, aby se předešlo případným pro-
blémům při spouštění hladiny rybníku. Uznání si za-
slouží nejen členové Spolku, ale i místní dobrovolní 
hasiči. Rybářský spolek Laša tímto našim dobro-
volným hasičům velmi děkuje za provedené práce 
a poskytnutou pomoc.

 Rybářský spolek usiluje o to, aby mezi členy pa-
novala soudržnost a pohoda. Udržují kontakt i se čle-
ny, kteří se pro svůj zdravotní handicap již nemohou 
fyzicky na činnosti spolku podílet. V souvislosti se 
vzpomínkou na výročí založení rybářského spolku 
v Třebovicích si zaslouží poděkování za svou práci 
i členové tehdejšího výboru - pánové Petr Noga, Jiří 
Staněk st. a Petr Řezníček. Mnoho zdaru všem čle-
nům Rybářského spolku Laša Třebovice, kteří s vel-
kým nasazením odvádějí záslužnou práci a tvoří 
dobré jméno této společenské organizace.

 Jan Janulík

Práce�na�stavidle�rybníku

Z�rybářských�závodů�-�zdolávání�kapra
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Přání štěstí, zdraví a pokoje do nového roku do domácností 
v Ostravě a okolí budou tradičně přinášet Tři králové při tradič-
ní Tříkrálové sbírce pořádané Charitou Česká republika v termí-
nu 1. – 14. ledna 2024. Výtěžek koledování podpoří i ostravské 
záměry Charity Ostrava a Charity sv. Alexandra na pomoc lidem 
v nouzi, na které bude možné přispět jak do zapečetěných po-
kladniček nebo na sbírkový účet č.: 66008822/0800 u České spo-
řitelny s variabilním symbolem: 777988013. Více o Tříkrálové 
sbírce 2024 v Ostravě a okolí, její organizaci a využití naleznete 
na webu: www.ostrava.charita.cz

Vzhledem k tomu, že v minulých letech se v Třebovicích obje-
vili falešní koledníci, připomínáme, že Tříkrálová sbírka v Tře-
bovicích proběhne 6. ledna 2024. Koledníci budou mít zapeče-
těné kasičky s logem Charity a průkaz. 

Svoz zeleně z BIO popelnic probíhá celoročně. V tomto období 
vegetačního klidu od prosinec – březen se bioodpad sváží  1x mě-
síčně. Svozové dny v zimním období v Ostravě-Třebovicích jsou:

SVOZ BIO POPELNIC PROBÍHÁ  
OD PROSINCE DO BŘEZNA 1x MĚSÍČNĚ

15. prosince 2023
12. ledna 2024

9. února 2024
8. března 2024

SBĚRNÝ DVŮR  
na ul. Provozní  v Ostravě – Třebovicích 

listopad - březen 
zimní provoz Po – Ne 8 - 18 hodin

Sběrné dvory jsou stálými sběrnami odpadu z ostravských do-
mácností a místy zpětného odběru elektrospotřebičů. Množství 
odpadu, které lze ve sběrném dvoře odevzdat: 2 m³ (vejde se na 
přívěsný vozík za osobní automobil). 

Ve sběrných dvorech OZO mohou obyvatelé městských obvodů 
statutárního města Ostravy odevzdat:

BEZPLATNĚ
• objemné odpady (nábytek, koberce, sanitární keramika ...)
• nebezpečné odpady (léky, injekční stříkačky a jehly, baterie 

a akumulátory, barvy, lepidla, oleje, ředidla a nádoby jimi zne-
čištěné ...)

• elektrospotřebiče (ledničky, televize, monitory ...)
• zeleň (tráva, listí, spadané ovoce ...)
• jedlé oleje a tuky (v uzavřených plastových nádobách)
• větve (do průměru 10 cm) se přijímají jen ve sběrných dvorech 

v Kunčicích, Porubě, Přívoze, Staré Bělé a Třebovicích a dále 
v areálu skládky a kompostárny v Ostravě-Hrušově (Po-Pá 
7-16.30, SO 7-14)

• separované složky odpadu (papír, plast, sklo, nápojové kartony, 
kovové obaly)

• textil (oblečení, obuv, bytový textil, hračky) - za účelem dalšího 
využití textil nutno odevzdat čistý, suchý, zabalený v igelitových 
pytlích 

ZA POPLATEK (platba možná pouze v hotovosti)
• stavební suť (cihly, drobný beton bez armování, omítka, kach-

ličky, zemina, kamení, keramické střešní tašky) - mimo sběrný 
dvůr Krásné Pole 

• směsný stavební a demoliční odpad (asfaltová lepenka, izolač-
ní materiály, umakart, sádrokarton, bytové jádro, plovoucí podla-
hy, suť smíchaná s příměsemi plastu, papíru, dřeva, skla, heraklit, 
stavební polystyrén) - mimo sběrný dvůr Krásné Pole 

• okna a dveře (okna, dveře, okenní a dveřní rámy) 

O státních svátcích jsou všechny sběrné dvory uzavřeny!

CHARITNÍ TŘÍKRÁLOVÁ 
SBÍRKA 2024

Pro prohlížení webových stránek používejte autorizované webové prohlížeče s čerstvými 
aktualizacemi, neboť mají zabudovanou ochranu proti podvodům a malwaru, která varuje 
před podezřelými webovými stránkami. Tato ochrana bývá automaticky aktivována a kon-
troluje požadovanou stránku proti databázím známých podvodných a malwarových webů. 
I když není možné úplně eliminovat riziko setkání s neznámou podvodnou nebo malwarovou 
stránkou, riziko je tímto minimalizováno.

Varování před 
podvodnými 
SMS

Ukázka 
podvodné SMS:

MPSV 
varuje před 

podvodnými 
SMS 

a e-maily.

Tyto zprávy obsahují odkazy na falešné we- 
bové stránky, které se tváří jako oficiální 
web Ministerstva práce.

Na tyto zprávy nereagujte a odkazy 
tohoto typu ani nerozklikávejte.

Nezadávejte v žádném případě žádné osobní či 
bankovní údaje – hrozí jejich zcizení s následkem 
převzetí kontroly nad Vaším bankovním účtem. 
Pokud jste na podvodné stránce zadali své 
bankovní údaje (přihlašovací údaje do interne-
tového bankovnictví, údaje o kartě), kontaktuj-
te ihned svou banku s žádostí o blokaci karty.

Jediná správná doména 
Ministerstva práce je mpsv.cz 

Klientská zóna MPSV: jenda.mpsv.cz

Buďte vždy bdělí a vyhodnocujte kriticky, 
zda se nejedná o podvod. I podvodné stránky 
mohou být graficky velmi dobře zpracované 
a imitovat věrohodně vizuální styl stránek 
MPSV nebo přihlášení přes tzv. „Identitu ob-
čana“.

Odkaz na podobné stránky můžete obdržet 
i e-mailem.

Podezřelé signály, že se jedná 
o podvodnou zprávu:

■ Je vám neočekávaně nabízena možnost 
dávky, příspěvku na bydlení apod., aniž 
byste o ně žádali.

■ Byli jste požádáni, abyste na stránkách za-
dali své osobní či bankovní údaje.

■ Je od vás vyžadována okamžitá reakce.

■ Podezřelé webové stránky, příliš kompliko-
vané internetové adresy (obsahující např. 
pomlčky, podtržítka. Zaměněné či zpřehá-
zené znaky – např. msvp) Weby registrované 
v zahraničních doménách (např. online, pw, 
net, com…)

■ Text zprávy obsahuje gramatické nebo pra-
vopisné chyby.
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V sobotu 25. 11. se v Praze konalo 
MČR a finále Českomoravského poháru 
ve společných skladbách linie B. Oddíl 
moderní gymnastiky TJ Sokol Třebovice 
reprezentovalo pět společných skladeb 
od nejmenších dětí po dospělé slečny.

V silné konkurenci se naše gym-
nastky vůbec neztratily a vybojovaly 
krásná umístění. Nejlepšího výsled-
ku dosáhla společná skladba s kuželi. 
Děvčata, jmenovitě Veronika Zajíco-
vá, Tina Truhanová, Simona Vlnieš-
ková a Natálie Králová, se stala vice-
mistryněmi ČR. Dalším úspěchem této 
společné skladby je bronzová medaile 
v Českomoravském poháru. 

Naše nejmenší gymnastky skon-
čily na krásném 5. místě v Českomo-
ravském poháru, a v rámci MČR byla 
skladba s míči na 7. místě, s obručemi 
Květinky na 8. místě a nejstarší děvča-
ta na 11. místě. 

Těmito skvělými výsledky oddíl mo-
derní gymnastiky zakončil podzimní se-
zónu 2023 a je to velká motivace do dal-
ších tréninků. Lucie Solaříková

TITUL VICEMISTRYŇ ČR
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OPĚT VELKÝ ÚSPĚCH 
TŘEBOVICKÝCH DÍVEK NA 
MISTROVSTVÍ SVĚTA V POLSKU

Dvojnásobné mistryně České republiky, Lenka Biskupová 
a Kateřina Jůzová, se v letošním roce opět účastnily Mistrov-
ství světa v Pole Sport, které se konalo ve dnech 25. až 29. 10. 
2023 v Polsku. V této originální, tanečně sportovní disciplíně, 
která spojuje prvky gymnastiky a akrobacie, dívky opět uspěly 
a ve velké mezinárodní konkurenci po loňském bronzu, přivez-
ly letos stříbrnou medaili. 

Jelikož akrobacie na tyči klade na sportovce vysoké nároky, 
co se týče fyzické síly, fl exibility a také přesnosti provedení jed-

notlivých prvků, děvčata na tuto soutěž absolvovala roční pří-
pravu u trenérek z Opavy Nikol Vítečkové a Aleny Schaff artzi-
kové, které jsou několikanásobné mistryně světa v tomto sportu. 

Protože tento elegantní a silový sport získává stále větší po-
pularitu, můžeme děvčata vidět vystupovat také na nejrůzněj-
ších společenských akcích, oslavách a plesech.

Stříbrná�medaile�-�Lenka�Biskupová,�Kateřina�Jůzová

Máte volný čas a hledáte jeho
smysluplné využití?
Nabídněte váš čas dítěti s autismem.  
Věnujte mu pár hodin, den či víkend  
a zažijte svět jinýma očima.

Díky tomu podpoříte rodinu i ve vašem 
okolí. Pečující díky vám získají možnost 
odpočinku, čas na sebe. A nebo  
jen na běžný úklid, nákup či kávu.

Partnerem projektu je  
nadační fond Abakus

Máte volný čas?  
Darujte jej rodinám  
s dětmi s autismem!

I ve vašem okolí může být
rodina, dítě, které
potřebuje vaši pomoc!

Zavolejte nám!
737 355 123


